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Nr.76l/3l.01.2025

AVIZ
referitor la proîectul Legii bugetului de stat pe anul 2025

Întemeiulart.2alin.(1)driLegeam.248/2013privindorganizareaşifincţionarea

ConsiliuluiEconomicşiSociaLrq)ublicată,cumodiflcărileşicompletărileulterioare,şiart.

11lit.a)dinRegulamentuldeorganizareşifimctionare,ConsiliulEcononricşiSocialafo§t

sestzstc;mpriw.HehaN.izîmea.proiectuluiLegiibugetuluidestatpeanul2025.

CONSILIUL ECONOMC ŞI SOCIAL

În temeiul  art.  5  1it.  a) din Legea nr. 248/2013  privrid organizarea şi fincţionarea

Consiliului  Economic  şi  Social,  rq]ublicată,  cu modificările  şi  completările ulterioare,  În

şedinţa din data de 31.01.2025, desfaşurată online, conform prevederilor Hotărârfi Plenului

nr.86/17.05.2022,   avizează   NEFAVORABIL   prezentul   proiect   de   act   normativ,   cu

următoarea motivare:

•    perioada alocată analizei şi consultări asupra proiectului de buget a fost mult prea

scurtă,făcândimposibilăoevaluaredetaliatăadiverselorcomponenteşiacredibilităţii

bugetare. Calendaml propus (sub 24 de ore pentru avi2are) nu a permis partenerilor

sociari  să  analizeze  ^in  mod  corespunzător  impactul  prevederilor  bugetare  şi  să

fomuleze    observaţfi    fimdamentate.    Această    situaţie    contravine    pricipiilor

transparenţeişibuneiguvemări,liinitândposibilitateameidezbatericonstructive;

•    încă din anul precedent proiectul de buget pentru anul 2024 includea estimări excesiv

deoptinristeşinejustificateprivindveniturile.Deexemplu,acestaprevedeaocreştere

a veniturilor totale de 20,03%, Însă execuţia bugetară pe anul 2024 arată că această

creştereafostdedoar12%.Înceeacepriveştecheltuielile,proiectulestimaocreştere

de  14,71%,  dar acestea au  crescut cu 21%.  Cheltuielile de personal au  dqpăşit,  de



asemenea, prognoza: În loc de o creştere de 15,69%, acestea au crescut cu 23%, iar

cheltuielile pentni bunuri şi servicii au crescut cu 19%, faţă de o planificare iniţială de

7'08%;

•    ^m aceste condiţii, există semne de ^mtrebare privind posibilitatea ^mcadrării bugetului

pe 2025  ^mtr-o  creştere a cheltuielilor totale de doar  14,71%, mai ales în contextul

deficitului excesiv. De asemenea, cheltuielile de pei.sonal sunt prognozate să crească

cu doar 0,46%, fără a exista, în acest momenţ clarificări despre cum poate fi atinsă

această ţintă;

•    aceste aspecte evidentiază necesitatea unei perioade mai ample de consultare pentru a

ne asigura că bugetul este credibil şi realizabil, evitând astfel o creştere semnificativă

a deficitului peste ţinta asumată în a doua parte a anului;

•    totodată, alocările insuficiente pentni anumite domenii ridică Îngrijorări majore. De

exemplu,  suma de 3  miliarde de lei prevăzută ^m bugetele ministerelor Energiei şi

Muncii pentni decontarea schemei de plafonare a preţurilor fmale la energie electrică

şi gaze naturale acoperă doar jumătate din necesarul de plată cătne fiimizori pentni
2024;

•    ^mtârzierea la plată, deja existentă de un an, a creat probleme serioase de lichiditate

fimizorilor,careaufostnevoiţisăcontractezeÎmprumuturimasivepentniaprefinanţa

schema de sprijri. Dacă aceste probleme rămân nerezolvate, riscurile includ nu doar

afectarea sustenabilităţii financiare a fimizorilor, ci şi creşterea incertitudinii pe piaţa

energetică, cu efecte negative directe asupra consumatorilor fmali ;

•    atragem atenţia asupra prevederii de la art. 55, prin care se alocă 2 miliarde de lei ca

aport de capital pentni Societatea Carpatica Feroviar România S.A., cu scopul de a

achiziţiona activele viabile  ale  SNTFM „CFR Marfă"  S.A.  şi sectii  de rq)araţie  a

materialului rulant. Această măsuă ridică mai multe probleme semnificative:

-     evitarea obligaţiilor impuse de Comisia Euopeană:  Confom deciziei Comisiei

Euopene din 2020, România trebuie să recupereze ajutorul de stat ilegal acordat

SNTFM „CFR Marfă" S.A. Crearea noii societăţi şi preluarea activelor riscă să fie

considerate o încercare de evitare a acestei obligaţii, ceea ce poate atrage obligaţia

de retumare a sumelor respective şi poate amplifica problema existentă.

-     risc de inffingement ^impotriva României: Neimplementarea deciziei de recuperare

a ajutorului de stat expune România unei posibile proceduri de inffingement şi

unor sancţiuni financiare considerabile.

•    într-un context economic dificil, alocarea a 2 miliarde de lei către această societate

ridică Întrebări privind priorităţile strategice ale statului ^m sectorul feroviar.  Aceste

fonduri ar putea fi utilizate mai eficient pentru:
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-     fimnţarea lucrărilor urgente de mentenmţă a infimstructurii feroviare,  obligatie

legală neglijată de stat de ani de zile;

-     modemizarea reţelei feroviare pentni a sprijini competitivitatea transportului pe

călea ferată;

•    bugetul prevede o creştere a veniturilor bugetare de aprox. 50 miliarde de lei, ceea ce

Înseamnăcăaceastăsumăvaficolectatasuplimentardelacontibuabili^mtr-operioadă

dificilă pentm economie. Suplimentar, o parte din aceasta creştere este bazată pe nou

introdusul impozit pe construcţii, impozit ce va fi  datorat inclusiv de producătorii

agricoli, grav afectaţi de secetă şi de efectele războiului din Ucraina Oucru de altfel

precizat şi ^m documentul htitulat ,Raport privind situaţia macroeconomica pe anul

2025 şi proiecţia acesteia pe mii 2026 -2028);

•    în ceea ce priveşte veniturile din TVA, este inacceptabil ca Guvemul şi Ministerul

Finanţelor  să  nu  îşi propună  reducerea  GAP-ului  uriaş  de  TVA  (33%  din  TVA

colectabil, aprox. 8,5 miliarde euo) decât cu 5% în umătorii 6 ani (adică la aprox.

28% din TVA colectabil), în conditiile ^m care GAP-ul median la nivelul UE este de

5% (cu ţări precum Bulgaria, Polonia, Ungaria având GAP aprox. egal cu media UE),

mai  des  după  ce  Ministerul  Finanţelor  a  introdus  -  cu  costuri  uriaşe  pentm

contribuabili sisteme precum RO e-Factura, RO e-TVA, RO e-Transport, SAF-t).

•    bugetul este unul nerealist, care promovează o creştere economică bazată pe consum

în detimentul investiţiilor şi care nu aduce măsuri semnificative de Îmbunătăffe a

vietii contibuabililor;

•    reducerea semnificativă a bugetului alocat subprogramului naţional de servicii conexe

acordate persoanelor diagnosticate cu tulbuări din spectn]1 autist,  se bazează pe o

estimare eronată a costului mediu per beneficiar,  fapt ce ar putea avea un impact

semnificativ  asupra  eficicmţei  şi  sustenăbilităţii  acestui  program   esenţial  pentni

comunitatea persoanelor cu autism;

•    ^m 2024, costul mediu estimat pentru un beneficiar al programului TSA a fost de 5.400

1emună, ^msă pentru 2025, acest cost a fost redus la doar 2.000 leiAună. Este inportant

ca această reducere să fie  analizată şi ^m raport cu realităţile economice şi  sociale

actuale, inclusiv creşterile semnificative ale preţurilor la bunuri de consum, energie şi

servicii esenţiale,  ce afectează în mod disproporionat persoanele vulnerabile, cum

sunt cele cu autism;

•    eventuala raportare la executia bugetară pentni anul 2024 nu surprinde În mod fidel

realitatea din teren şi particularităţile datelor raportate de Casa Naţională de Sănătate.

Din infomatiile  puse  la  dispoziţie  de  CNAS  rezultă că h perioada  septembrie  -

decembrie  2024  numărul  fimizorilor  de  servicii  a  crescut  de  la  113  la  ]31.  Prin
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urmare,considerămcădeteminareacostuluimediuperbeneficiarartrebuisăţinăcont

de dinamica reală a programului. Raportarea strictă a bugetului total cheltuit În 2024

1a numărul total de beneficiari nu reflectă cu acurateţe situaţia, având în vedere că unii

pacienţi au intrat în program pe parcursul anului, ^mcqpând din februarie sau chiar

octombrie.  Această  variaţie  în  duata  participării  fiecărui  beneficiar  influenţează

consumul financiar anual,  ceea ce ar putea explica diferenţele şi ar trebui  luat În

considerareÎnestimărilepentni2025.Dupăcumsepoateobserva,înultimultrimestni

al anului 2024 a avut loc creştere semnificativă, cu 16% a numărului de fiimizori care

au accesat Subprogramul, ceea ce dovedeşte cererea uriaşă de servicii de terapie în

TSA;

•    dificultăţile administrative şi de implementare au făcut imposibilă, până ^m prezent,

accesarea  Subprogramului  confom nevoilor  reale  ale  comunitătii  persoanelor  cu

ulbuări din spectrul autist (TSA). Deşi, confom Ordinului nr. 774/2023, Încheierea

contractelor cu casele de asiguriri de sănătate ar fi trebuit să înceapă la 1 octombrie

2023, platfoma ATLAS pentru transmiterea cererilor online a fost nefimcţională la

acea dată, iar multe dintre procedurile admriistrative necesare pentni autorizarea şi

evaluarea fimizorilor au fost htârziate semnificativ. Aceste dificultăţi administrative

au dus la accesul limitat al pacientilor la program ^m 2023 şi 2024, iar mulţi fiimizori

deserviciiintegratepentruautism^mcăaşteaptăviziteleautorităţilorcompetentepentni

reălizarea evaluării necesare accesării Subprogramului;

•    potrivit prevederilor Ordinului nr.774/2023, număml de persoane diagnosticate  cu

autism este ^m prezent de 13471 de copii şi 2660 de adulti. Dacă ^m 2024 bugetul alocat

programului  TSA a fost de 232.956.000 lei, pentni 2025  este prevăzută o  scădere

majoră, la doar 56.482.000 lei. Aceasta rqprezintă o reducere semnificativă, de 75%,

care  nu  reflectă  necesitătile  reale  ale  beneficiarilor  şi  care  influenţează  calitatea

serviciilor  oferite  acestora.  Având  h  vedere  creşterea  constantă  a  numănilui  de

persoane diagnosticate cu autism,  considerăm că estimarea pentni anul 2025,  care

prevede un număr de 2.353 de beneficiari ai subprogramului, trebuie reevaluată pentni
a reflecta mai bine nevoile reale ale comunităţii;

•    scăderea bugetului şi a numărului de beneficiari va pune o presiune considerabilă

asupra fimizorilor de servicii şi va ^mgreuna accesul beneficiarilor la tratamentele

necesare. ReduceTea alocării financiare ar putea duce la o diminuare semnificativă a

numărului de şedinţe de terapie disponibile, ceea ce ar avea un impast negativ asupra

progresului În tratament şi asupra calităţii vieţii persoanelor cu autism. Veniturile din

sponsorizări  şi  donatii  au  scăzut  drastic,  pe  de-o  parte  datorită  limitării  legale  a

categoriilor de contribuabili care pot redirecţiona impozitul pe venit, pe de altă parte
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datorate  faptului  că În rândul  opiniei publice,  există  convingerea că nu mai  este

necesară susţinerea financiară a terapiei persoanelor cu TSA, deoarece statul oferă

aceste servicii gratuit beneficiarilor;

•    este necesară o revizuire a bugetului ălocat subprogramului TSA pentni anul 2025.

Este  esenţial  ca  estimările  fmanciare  să reflecte  realităţile  din  teren  şi  să perinită

finnizorilorsăasigureservicfidecalitatepersoanelorcuautism.0ajustareabugetului

ar putea  contribui  la menţinerea unei  implementări  eficiente  a programului  şi  la

asigurarea accesului beneficiarilor la tratamentele esenţiale. Alocarea bugetară pentru

anul 2025 ar fi trebuit să fie cel puţin la nivelul anului 2024;

•    deşi proiectul vorbeşte despre măsuri  de austeritate,  la o primă citire  este  clar ca

acestea se impută mai mult mediului privat şi contribuabililor, crescându-se povara

fiscală pe  categorii care deja suportă majoritatea consecinţelor negative cauzate de

cheltuielile excesive angajate de stat;

•    categoriile sociale vulnerabile sunt afectate de diversele modificări lăudate ca măsuri

de  eficientizare,  observându-se  îngheţarea  cuantumului  alocaţiilor  sau pensiilor  si

tăierea finanţării pe unele programe de sănătate sau sociale, În timp ce unele instituţii

se bucură de bugete mărite cu până la 50%;

•    propunerea de act nomativ reintroduce taxe care au mai fost ^m dezbatere şi care au

fost respinse din cauza caractenilui absmd, cum ar fi „taxa pe stâlp" care se doreşte a

fi aplicată ^m această iterative inclusiv proprietăţilor concesionate;

•     În mod specific, În ceea ce priveşte Obiectivul Naţional de Oper44.ona/Zzare a #nwi.

Mecctnism gu:vemame;ntal iniegrtiţ de alocare a f ;ondurilor necesaŢe pem].u protecfia

şi asistenţa f trnizate victimelor traf iculri  de persoane,  aşa. c:u]n este pieriazu:i ^"
StrategiaNaţionalăÎmpotrivaTraficuluidePersoanepentniperioada2024-2028şi^m

Planul Naţional  de  Acţiune  2024-2026  nu  există  nici  o  docare  bugetmă  pentru

constituirea acestui fond ^m actuala propunere legislativă.

•    se constată alocarea insuficientă de fonduri pentni domeniul Tineret:

-     sinteza fondurilor alocate pe surse şi pe titluri de  cheltuieli pe anii 2023-2028:

Anexa  nr.   3/20/01,   pag.   6,   Capitolul   6701   -   Cultură,   recreere  şi  religie,

Grupa/Titlul 59  -  Alte cheltuieli, suma alocată este de 4.300 mii lei;

-     bugetul pe capitole, subcapitole, paragrafe, titluri de cheltuieli, articole si alineate

pe anii 2023-2028 (sume alocate din bugetul de stat): Anexa nr. 3/20/02, pag. 8,

Capitolul 6701  - Cultură, recreere şi religie,  Grupa/Titlul 59 - Alte cheltuieli,

Articol 08 ~ Programe pentni tineret, suma alocată este de asemenea 4.300 mii lei;

-     această sumă este destinată activităţilor din domeniul T"ERET la nivel central,

respectiv  pentni  acţiunile  concrete  derulate  de  ministerul  de  resort.  Având  în
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vedere importanţa strategică a domeniului tineretului, suma alocată este extrem de

redusă  şi  insuficientă  pentni  sustinerea  programelor  şi  initiativelor  naţionale

necesare pentni dezvoltarea acestei categorii de populaţie;

•     este necesară importanţa unui rol activ al ministerului de resort în domeniul tineretului.

Pentm  ca  Ministeml  Mmcii,  Familiei,  Tineretului  şi  Solidarităţii  Sociale  să-şi

cons-olidezerelevanţa^macestdomeniu,trebuiesăîşiasumeresponsabilitateapentru:

-     proiecte naţionale bogate în continut şi relevante pentru dezvoltarea ecosistemului

de  tineret,  abordând  teme  majore  i)recum  dezvoltarea  politicilor  de  tineret,  a

activităfflor  şi  serviciilor  pentni  tineret,  sprijinirea  dezvoltării  competenţelor

personalului  de  tineret,  a  capacităffi  organizaţionale  a  structurilor  de  şi pentru

tineret, sau creşterea calităţii infi.astructurii pentni tineret;

-     capacitatea de a dezvolta parteneriate strategice cu alte instituţii şi organizaţii care

dezvoltă initiative de anvergură, astfel Încât să sprijine proiectele şi evenimentele

naţionale şi intemationale destinate tineretului;

-     crearea unui cadru propice pentru colaborarea intersectorială, care să mobilizeze

resursele   existente  h   sprijinul  unor   soluţii   inovatoare   şi   eficiente  pentru

provocările ecosistemului de tineret din România;
-     relevanţa ministerului în domeniul tineretului nu poate fi consolidată rară resuse

financiare  adecvate,  care  să  permită  iriţierea,  susţinerea  şi  implementarea  de

proiecte sti.ategice şi cu impact. În lipsa acestor resurse, ministerul riscă să devină

un simplu actor secundar, incapabil să răspundă nevoilor reale ale ecosistemului

de tineret şi să inspire încredere în rândul partenerilor instituţionali şi ai societăţii

civile;

•    se  observă  o  alocare  disproporţionată  a  fondurilor  ^mtre  nivelul  central  şi  cel

subordonat:

-     bugetul pemtru casele de cultură ale studenţilor -suma alocată este de 48.000 mii

lei(Sintezafonduriloralocatepesurseşipetitluridecheltuielipeanii2023-2028:

Anexa nr.  3  / 20 / 01,  pag.  6,  Capitolul  6501  -Învăţământ,  Grupa/Titlul  51  -

Transfemri între unităţi ale adnristraţiei publice);
-     bugetul pentru complexul cultural sportiv studenţesc TEI -suma alocată este de

48.000 mii lei  (Bugetul pe  capitole,  subcapitole, paragrafe, titlui de cheltuieli,

articole si alineate pe anii 2023-2028 (suine alocate din bugetul de stat): Aexa nr.

3/20/02,pag.8,Capitolul6501-Învăţământ,Grupa/Titlul51-Transferuri^mtre

unităţi  ale  administraţiei  publice,  Articol  01,  Alineat  01  -  Transfiriri  către

instituţiipublice);



această alocare generoasă pentm institutiile subordonate contrastează puterric cu

suma  alocată pentru  acţiunile  directe  ale  ministemlui  În  domeniul  tineretului

(4.300 mii lei). Este evident că fie suma alocată domeniului Tineret la nivel central

trebuia §uplimentată la cel putin 10.000 mii lei pentru a acoperi nevoile reale, fie

diferenţa necesară trebuia transferată din bugetul alocat instituţiilor subordonate

®rin diminuarea sumei de 48.000 mii lei cu diferenţa necesară):
-     această  disproporţie  indică  o  alocare  ineficientă  a  resuselor  financiare,  care

afectează  direct  capacitatea  ministerului  de  a  Întruchipa  un  lider  eficient  ^in

domeniul tineretului;

-     această abordare netransparentă contravine interesului public, mai ales în cazul

unuidocumentprecumbugetu]mţional,carereglementeazăpriorităţilefinanciare

şi  strategice  ale  statului.  Lipsa  unei  anălize  temeinice  a  documentelor  poate

conduce la adoptarea unor decizii bugetare inadecvate, cu impact negativ asupra

unor domenii esenţiale, inclusiv sectorul tineretului. Este imperativ ca Consiliul

EconomicşiSocirisădispunădetimpulnecesarpentruoanalizăfimdamentată,^in

interesul naţional;

•    pentni a asigura o alocare echitabilă şi eficientă a fondurilor ^m domeriul tineretului,

s-ar fi impus:

-     suplimentarea bugetului alocat Tineretului la nivel central de la 4.300 mii lei la

10.000miilei,pemiapermiteimplementareadeprogrmenaţionalerelevante;

-     reanalizarea prioritizării fondurilor alocate instituţiilor subordonate şi transfeml

unei părfi din suma de 48.000 mii lei pentni Casele de Cultură ale Studenţilor şi

Complexul  Cultural  Sportiv  Studenţesc  TEl  către  activităţi  derulate  direct  de

mirister.
-     creşterea transparenţei şi eficienţei în utilizarea fondurilor pentru a evita alocările

nejustificate sau disproporionate care nu contribuie semnificativ la dezvoltarea

sectorulri tineretului;

•    proiectul de buget pentru anul 2025, în forma actuală, nu reflectă o abordffe strategică

şi sustenabilă a domeriului tineretului.  Alocarea insuficientă a fondurilor la nivel
central compromite capacitatea ministerului de a-şi exercita rolu] principal în acest

domeniu;

•     ^m  Ordonmţa  de  urgenţă a  Guvemului  nr.  156/2024,  la art.  Ll  alin  (1)  lit.  f)  este

pieria"*.   ,La   data   inftării   îm  vig"e   a   prezentei   ordona"ţe   de   urgemţă,
aplicabilitatea  unor  dispozifti  prewăzuie  în  Legea  Î"ăţământului  Preuriversitar

nr.198/2023, publicată în Mortitorul Of tcial al Romârtiei, Pc[rtea 1, nr 613 din 5 iulie

2023, cu modiftcările şi completările ulterioare , se prorogă dwpă c:um u;rmeciză: (...)
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prevederile ari.139 alin 2 lit. d), atim. (3) şi (7) se prorogă până la începutul cmului

şcoJcir 2026-2027. "  Ca efect  al  art.  Ll  alin  (1)  1it.  D  din  Ordonanţa  de ugenţă a

Guvemului m.156/2024, dispoziţiile art. 139 alin (2) lit. d) din Legea iir. 198/2023 nu

vor  fi  aplicabile  decât  ^mcepând  cu  1   septembrie  2026.  În  consecinţă,  ^m  materia

decontării  cheltuielilor  de  transport  pentni  personălul  didactic  din  ^mvăţământul

preuniversitar care nu dispune de locuinţă În localitatea unde are postul, sunt incidente
^in continuare aceleaşi dispoziţii aplicabile şi în anul anterior, respectiv:

-       art.  127  1it.  k)  din  Legea  învăţământului preuniversitar  m.  198/2023  potivit

cĂmi:a:.  ,jn  domertiul  educaţiei,  autorităţile  admiristraţiei  publice  locale  au

urmăloarele atribuţii:  (...)  k)  asigwră peTsonalului didactic care riu dispune de

locuinţă   în   unitatea   adrriristrati`i-teritorială   decomtarea   cheltuielilor   de

#zz7#porf,. " Menţionăm că Ordonanţa de ugenfi a Guvemului nr.  156.2024 nu

prorogă art. 127 lit. k) din Legea nr. 198/2023.
-     art.1  alin (3)  din Ohffi nr.6072/2023  privind unele măsuri tranzitorii aplicabile

sistemului  national  de  ^mvăţământ     preuniversitar  şi  superior,  emis  ^m  baza

prevederilor art.248 alin (2) din Legea nr.198/2023, prevede: „Până /a eJa6orarea

metodologtilor, regulamemtelor şi a altor acte normative necesare pentm punerea

în  aplicare  a  Legii  nr.198/2023  se  aplică  dispozifiile  privind  organizarea,

ftncţionarea sistemului de îniiăţământ preuniversttar Şi desf iăşurarea procesului
de  î"ăţămâni  aflate  sau  intrate  în  vigoctre  la  data  de  1  sq)tembrie  2023."

Nomele metodologice privind decontarea chelt`iielilor pentni navetă la şi de la

locul  de  muncă  a  cadrelor  didactice  şi  a  personălului  didactic  auxiliar  din

Învăţământul  prcmiversitar  de  stat,  aprobate  prin  Hotărârea  Guvemului  nr.

569/2015, care detaliază procedura şi condiţiile de decontare a navetei, inclusiv

atribuţiile  concrete  ale  autorităfflor admiristraţiei  publice  locale,  aprobate  prin

Hotărârea Guvemului nr.569/2015, rămân aplicabile.

•    este necesar a se preciza faptul că Ministeml Finanţelor a fost sesizat de federaţiile

sindicale rgrezentative din ^mvăţământ cu privire la neaplicarea art.  139 alin. (2), lit.

d) prin transiniterea unei adrese comune hcă din 10 ianuarie 2025, acesta ignorând

argumentele legale invocate de sindicatele rq)rezentative faţă de aplicarea eronată a

acestui articol;

•    eliminarea condiţiei de coplată va detemina un număr mare de angajaţi să utilizeze

voucherul de 800 de lei. În condiţiile mentinerii coplăţii, mulţi mgajati cu venituri

mici sau chiar medii vor renunţa la aceste vouchere. Dezavantajul va fi atât pentni

angaj at (refacerea capacităţii de muncă), cât şi pentni domeniul turismului, şi, implicit,

al bugetului de stat;
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•    alocarea unui buget extrem de scăzut pentru învăţământ (aproximativ 3,3% din pIB),

coroborat  cu  un  cumul  de  prorogări  şi  suspendări  ale  unor  articole  din  Legea

Învăţământului preuniversitar m 198/2023, prin Ordonanţa de ugenţă a Guvemului

nr.  156/2024,  precum  şi  necesitatea  creşterii  fimnţării  educaţiei  pentni  a  acoperi

finanţareammărdeposturisuplimentate^mandşcolar2023-2024cuconsilierişcolari

®entm  a  acoperi  un  număr  rinim  de  consilieri  care  să  gestioneze  incluziunea
copiilor/elevilor cu cerinţe educaţionale speciale ^m Învăţământul de masă), un număr

scăzutdeprofesoripeanumitedisciplinedeficitarefacimposibilăcreştereacalităţii^m

sistemul  de  învăţământ  preuniversitar,  a  modemizării  sistemului  de  ^mvăţământ

românesc şi reduce şansele acestui domeniu strategic pentm România de a ajunge la

nivelul educaţiei din ţările  cu care România îşi  compară pemanent rezultatele.  În

clasamentele  htemaţionale  cu  privire  la  finanţarea  învăţământului,  România  se

sitiiează pe locul 123;

•    se constată scăderea bugetului acordat cercetării de la 0,15% la 0,11% din PIB, în

condiţiile ^m care ţinta ar trebui să fie 1 % din PIB ;

•    fondurile  alocate  de  la bugetul de stat pentni desfăşurarea  activitătii  Ministerului

Educaţiei şi Cercetării şi pentni fimcţionarea sistemului de ^mvăţământ sunt, vizibil,

insuficiente   ^m   raport   cu   asumările   făcute   de   factorii   de   decizie.   Analizând

documentele  transmise  şpre  consultare,  se  observă faptul  că bugetul Ministerului

Educaţiei  şi  CcTcetării,  incluzând  şi  cheltuielile  i)entm  cercetare,  nu  doar  pentni

educaţie, reprezintă aproximativ 13% din bugetul general consolidat. Deşi Ordonanţa

de urgenţă a Guvemului nr.  156/2024 prorogă de la dispozitiile Legii nr. 199/2023 ^in

ceea  ce priveşte  fmanţarea  cheltuielilor pentni  educaţie  cu un minim  de  15%  din

cheltuielile  bugetului  general  consolidat,  acest procent rinim  ar  trebui  să  fie ^m

continuare respectat, În special din rationamentul că Programul de guvemare 2024-

2028 prevede faptul că educaţia din România reprezintă o prioritate naţională;

•     deşi  respectarea  procentului  de  1%  din  PIB  rq)rezintă  o  asumare  introdusă  În

Programul de guvemare al executivului pentm mandatul 2024-2028, observăm că nici

deaceastădatănuesterespectatădecătredecidenţi.Luând^mconsiderarenumeroasele

hotărâri  ale  Guvemului  de  a nu-şi  respecta  angajamentele  bugetare  cu privire  la

domeniuldeeducatieşisectonildecercetare,ceamaiemblematicăfiindnerespectarea

procentului de alocare a 6% din PIB pentm educaţie confom prevederilor normative
de  dinaintea  adoptării  Legii  m.  199/2023,  considerăm  că  această  decizie  extinde

precedentul nociv deja creat şi afectează semnificativ perpetuarea impredictibiEtăţii

politicilor publice şi dezvoltarea sectorului;



•    având învedere creştereabugetului Ministerului Educatiei şi cercetării faţă de buget`fl

alocat iniţial pentni anul 2024, dar Şi faptul că În acest mandat domeniul de cercetare

a fiizionat cu educaţia, se observă că fondurile alocate sunt clar insuficiente. Ţinând

seama de faptul că  1% dri produsul intem brut care ar trebui să fie alocat pentru

cercetare rq)rezintă  17.645.000.000 RON (creşterea bugetului acordat ministerului

fiind de doar 5.814.887.000 RON), constatăm fapt`il că nu au fost alocate suficiente

fonduri nici măcar pentni a acoperi ^mtreg domeniul de cercetare conform asumărilor

existente în actele nomative aflate în vigoare;

•    luând în considerare faptul că salariului minim brut pe ţară garantat ^m plată a crescut

înanul2024de2ori®rinHotărâreaGuvemuluinr.598/2024şiHotărâreaGuvemului

nr.1506/2024)precumşifaptulcăprinintermediulprevederilorordonanţeideugenţă

a Guvemului nr.156/2024 valoarea costului standard pentru fondul de burse (care este

corelată cu salariul de bază minim bmt pe ţară garantat ^m plată, reprezentând 10%) a

fost plafonată la valoarea din luna noiembrie, dar şi dat fiind bugetul alocat buselor

cu o creşte de aproximativ 1%, sesizăm că fondul de buse alocat penlm anul 2025 va

sufriopierderesemnificativă,astafărăaindexasumanecesarălaratainflaţiei;

•    date fiind măsurile prevăzute de  Ordonanţa de ugenţă a Guvemului nr.  15/2024,

având în vedere prevederile art. XXIX alin. (1) şi nevoia de deficit bugetzm, constatăm

faptulcăfondulMinisteruluiTransporturilorşihfiastructuriideprotecţiesocialăcare

asigură,  printre  altele,  transportul  feroviar  al  studenfflor  cu  reducere  de  90%,

beneficiază de o creştere, bugetul ajungând la suma de 775.000.000 lei ^m anul 2025,

în contextul în care execuţia bugetară preliminată pentni anul 2024, când studenţii

beneficiaudereducerepetoateruteleferoviare,indicăosumăde771.184.000lei.Din

acest raţionament, nu sunt clare motivele pentru care reducerea de care beneficiază

studenţii la transportul feroviar intem a fost limitată,  dat fiind faptul că au existat

suficiente fonduri pentni a majora bugetul pe această categorie de cheltuieli;

•    proiectul de buget pentru anul 2025, ^m forma actuală, nu reflectă o abordare strategică

pentni  domeniul  de  învăţământ,  ^m  special  din  raţionamentul  că  acesta,  conforin

Programului de guvemare, ar trebui să reprezinte o prioritate naţională pe agenda de

dezvoltare a ţării.

•    mentinerea cuantumului sălariflor şi pensiilor la valoarea anului 2024, fără ca nici

măcarafiajustatecuratainflaţiei,contravineprincipiilorconstituţionale,principiilor

echităţi sociale şi obligaţia statului de a asigura un trai decent;

•    lipsa de personal  coroborată  cu  lipsa resurselor pentru plata  orelor  suplimentare

afectează în mod direct sănătatea şi integritatea angajaţilor;

10



•    lipsa respectului asupra dialogului social, lipsa timpului necesar analizei unui astfel de

proiect cu impact socio-economic major conduce spre o consultare absolut fomală,
acţiunea fiind h mod vădit condusă spre derizoriu.

•    procedura democratică şi fimcţia consultativă a CES presupun o perioadă rezonabilă

de timp pentm ca membrii să îşi exprime opinifle:

-     timp insuficient pentni analiză şi fomularea unui punct de vedere argumentat -

legea a fost transmisă cu doar câteva ore înainte de votul În comisii, ceea ce nu

permite  organizaţiilor  societăţii  civile  să  studieze  documentul  ^in  detaliu,  să

identifice implicaffile sde şi să pregătească o poziţie bine fimdamentată;

-     ^mcălcarea principiului transparenţei decizionale şi a bunei guvemări -trimiterea

unui proiect de lege cu doar câteva ore înainte echivalează cu excluderea efectivă

a  consultării,  ^intrucât  procedum  democratică  şi  fimcţia  consultativă  a  CES

presupun o perioadă rezonabilă de timp pentni exprimarea opîniilor;
-     lipsa posibilităţii de dezbatere şi amendare -rolul cEs este de a pemite păţilor

interesatesăpropunămodificărisausăoferefeedback.Dacălegeaafosttransmisă

cu un timp atât de scurt hainte de vot, nu a existat nicio oportunitate reală penm

amendamente sau ajustări;

-     efecte negative  asupra legitimităţii  deciziei finale - lipsa unei  consultări reale

afectează percepţia pubHcului şi a actorilor implicaţi asupra legitimităţii actului

nomativ. 0 lege adoptată fără consultarea adecvată a societăţii civile riscă să fie

contestată sau respinsă ulterior, generând instabilitate juridică.

•    Încălcarea temenului legal de consultare publică confom Legii nr. 52/2003 privind

transparenţa  decizională ^m  administraţia publică -  orice  proiect  de  act  nomativ

trebuie să fie pus ^m consultare publică pentni cel puţin 10 zile lucrătoare ^marite de a

fi supus avizării,  adoptării sau aprobării.  În acest context, punerea În consultare a

proiectului joi, umată de votul  acestuia sâmbătă,  ^mcalcă flagrant acest temen şi

afectează principiile fimdamcmtale ale transparenţei şi participării societăffi civile în

procesul decizional:
-     art. 7 alin. (2) din Legea nr. 52/2003 prevede clar că oriceproiect de act normativ

trebuie să fie publicat şi supus consultării cu cel puţin 10 zile lucrătoare ^mahte de

adoptare;

-     astfel, Între punerea ^m consultare şi momentul votului nu exjstă nici măcar o zi

lucrătoare completă, cu atât mai puţin cele 10 zile lucrătoare impuse de lege.

-     societatea  civflă  are  dreptul  legal  şi  constitutional  de  a  participa  la  procesul

decizional, Însă acest drpt este golit de conţinut atunci când nu există un interval

rezonabil de timp pentni analiză, dezbateri şi formularea de puncte de vedere;
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un proces real de consultare presupune timp pentru:  studii de impact şi analize

legislative  comparative,  elaborarea  unor  poziţii  argumentate  şi  colectarea  de

feedbackdinparteamembrilorsocietăţiicivile,dialogdeschiscudecidenţiipolitici

şi alţi actori relevanţi;

•    punerea în consultare într-un moment strategic, care reduce la minimum posibilitatea

unei reacţii din partea societăţri civile (finalul săptămânii, apropierea weekendului),

poatesugeraintenţiadeaevitaoconsultareautentică.Acesttipdeabordarecontravine

principiului  bunei  guvemări,  care  presupune  luarea  deciziilor  ^m  mod  incluziv,
transparent şi participativ. Precedentele similare, ^m care legislaţia a fost adoptată ^m

grabă, f+ără consultare reală, au generat contestări ulterioare şi chiar invalidarea unor

acte normative pe motiv de viciu de procedură.

•    1a o analiză summă a proiectului se constată că nu există actualizări ale pensiilor, de

sălariilor bugetarilor, rie alocatiilor de stat şi nici o predictibilitate clară prin care se

acordă cel puţin o indexare cu rata inflaţiei cunoscută pentni a menţine puterea de

cumpărare a acestor persoane. Acest fapt va genera o instabilitate şi scădere a puterii

de cumpărare fapt ce va duce la ne^mdeplinirea ţintelor stabilite prin prezentul act

nomativ. Mai mult, Ordonanţa de ugenţă a Guvemului nr. 156/2024 a generat tăierea

unor venituri pentni unele categorii profesionale care nu au fost reglementate prin

prezentulactnormativ.Totodată,seconstatăexistenţaunorinvestiţiicarepentmviitor

nu vor fi sustenabile ^m a fi generatoare de venituri la bugetul de stat pentni a crea un

plus valoare;
•    nu  sunt propuse  măsuri  suplimentare  pentni  eficientizarea unor  instituţii  care  să

recuperezesumeledebanidatoratedesocietăţicomercialesaupersoanefizice,statului

român, fapt ce va duce la o colectare scăzută;

•    nu sunt identificate măsuri concrete de eficientizare a unor instituţii politizate cu salarii

sau indemnizaţii cu mult peste cele prevăzute de legea salarizării personalului plătit

din fonduri publice   care să ducă la o fimcţionare corecta a instituţiilor reşpective şi

reducerea de cheltuieli iar analiza as\pra creşterii salariului mediu este nerealistă.

•    se constată creşterea nejustificată cu mult a bugetelor unor instituţii, 1a altele tăieri,

fără a exista o anali2a realistă sau justificată care să genereze crearea unui astfel de

buget;

•    prezentul act nomativ va Împovăra mai mult toată societatea, angajaţi, pensionari,

companiişiniveluldetraivaaveaorecesiune,existândpremiselereveniriilasituaţia

anilor 2010;
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•    aceste aspecte evidentiază necesitatea unei perioade mai ample de consultare, pentni

a ne asigura că bugetul este credibil şi realizabil, evitând astfel situaţia h care deficitul

creşte semnificativ peste ţinta asumată ^m a doua parte a anului;

•    refritor  la  alocarea  Fondului pentni Modemizare  -  cap.  8110/  alin.  83  -  Sume

destinate  finanţării  investiţiflor  din Fondul pentni modemizare - cu  o  alocare  de

11.072.712miilei:acesteaseregăsesc^mbuget,^msănuşi^mfişaprogramuluibugetar,

constatare valabilă şi pentni alte linii bugetare. Este necesară defalcarea fondurilor pe

tipuri de proiecte şi adăugarea de noi tipuri de investiţii pe lângă cele existente, precum

susţinerea  comunităţilor  de   energie,   a   consumatorilor  vulnerabili   şi   finanţarea

pompelor de căldură, pentni care există ţinte stabilite În Planului Naţional lntegrat ^m

domeniul Energiei şi S chimbărilor Climatice G'NIES C) şi Strategia Energetică;

•    referitor la subvenţiile pentni plafonarea preţurilor la energie - cap. 5000/ titlul 40 -

Subvenffi -cu o alocare de 1.500.000 mii lei ^m 2025 faţă de 3 .395.886 mii lei ^m 2024,

cu  o  scădere  similară  a  alocării  la  Miristerul  Muncii,  Familiei,  Tineretului  şi

Solidaritătii Sociale -cap 5001/ titiul 57/ălin. 06 - Sume acordate pentni compensarea

facturilor aferente consumului de energie electica si gaze naturale:
-     bugetul este propus ^riaintea stabilirii unui mecanism de compensare care ar trebui

să htre în vigoare din luna aprilie 2025;
-     ^m raportul bugetului pe anul 2025 se mentionează un sprijin pentru gospodăriile

vulnerabile, hsă nu este agreat un mecanism concret pentni a putea bugeta ^m

consecinţă. Număml beneficiarilor şi modul de alocare nu este cunoscut. Acesta

trebuie corelat cu noua definiţie a consumatorului vulnerabil stabilită h cadml

OrdonanţeideugenţăaGuvemuluipentrutranspunereadirectiveprivindeficienţa

energetică]  şi  cu analizele realizate ^m  cadrul  Grupului  de  lucru pentni sărăcie

energetică  din  cadrul  hffE  şi  Comitetului  interministerial  pentni  protejarea

consumatorilor vulnerabili şi combaterea sărăciei energetice initiat de Ministenil

Energiei;

•    ar  fi  fost necesară  includerea în  buget  a  finanţării  contracptiei  pentm  populaţia

vulnerabilă, h acord cu:
- avizul favorabil cu observaţii al CES din septembrie 2024 la proiectul de Ordonanţă

de    ugenţă    a    Guvemului    pentni    rectificarea    bugetului    de    stat    2024;
-  avizul nefavorabil al CES din decembrie 2023 pe proiectul Legii bugetului de stat

pe arml 2;OQA , caie skpuhzL „f tnanţtirea Subprogramului Sănăiatea Femeii, a achiziţiei

şi distribuţiei de contraceptive graţuite penîrufte şifiemei vulnerabile şi pentru aml

'ltitps://enei.Se.gc"ohvp-cirtie:rwuploads/2024/1lmoiect-de-Ordorimnde-wTgen:ia-traiispme;re-179l-djri-
14.ll.2024_rew-DJ.i}dff
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2024.  S-ar fi impus necesitatea unei ftnariţări a subprogramului, în cuanmm de 5

rilioamelel'',precumşifiaptulcă„Măsurabugefărilcontracepţieiafiostrecomomdată

în tiugust 2023  de căfte Ministerul Sămătăţti,  direcfta generală cu;istemţă medicală,

Casa Naţională de Asigurări de Sănă:tctie, Auiori;miea Naţională de Mamagement al

Calităţti  îm  Sănă:tiie  -  ANMCS,  1ristitutul  Nafional  de  Sănătctie  Publică,  ANES

(specific contracepţia de urgeriţă pe cazu:ri de violenţă sexuaH), Colegiul Medicilor

din Româria (CMR), Asociaţia Româmă penmi Educaţie Pediatrică ^m Medicina de

Ftmilie(AREPMF),SpitalulUriversitardeUrgen:ţăBucu:reştiîncadrulconsultărilor

la  nivelul  cancelc».iei  prim-mirtistrulri  pe  tema  îmbmă:tăţirii  sănătăţii f;etelor  şi

fiemeilor, dc[r şi de peste 200 de ONG-uri, în 2 scrisori deschise în decursul anului

curent.„.,

-   Strategia Naţională  de  Sănătate  2023-2030,  capitolul  OS.2.3.  DA.2.3.1  Măsua

2.3.1.4.  ,Jdemtif icarea  proactivă  şi  asigurarea  accesuhi  persoanelor  eligibile  la

produse contracqtive distribuite gratuti la parametri adecvaţi (achiziţie centralizată,
continutiatea procurării şi distribuţiei,  di:versitatea gamei de metode contraceptive

disponibile  de  cc[re  dqpimde  opti"izarea  dicacităţti  intervemţiei)",  caie  pieNede

bugetarea a 10.000.000 de lei anual;

-   solicitarea  Înaintată  către  Ministeml  Sănătăţii  de  Asociaţia  Sexul  versus  Barza,

Asociatia Moaşelor lndqpendente şi Asociaţia de Planificare Familială şi Sănătatea

Rq]roducerii  nr.  28/13.09.2024  pentni  finanţarea  metodelor  contracqptive  pentni

populaţia  vulnerabilă,   deblocarea  şi  crearea  de  noi  mecanisme  de  finanţare  şi

distribuţie, care implică ca metode de contracq)ţie hormonală, inclusiv contracepţie

de ugenţă, să fie compensate, dar şi reluarea distribuţiei de metode contracq)tive prin

reţeaua  de  cabinete  de planificare  fimilială  şi  de  cabinete  de  medici  de  friilie.

Solicitarea, pentni anul 2025, se referă la un buget total de 7.526.016,00 lei, pentni a

finanţa metode de contracq)tive şi de protecţie pentiii populaţie vuherabilă. Bugetul

este aferent unei populaţii de 64.444 persoane;

•    ar fi fost necesară suplimentarea limitei de cheltrieli pe anul 2025 alocată Miristerului

Culturii cu suma de 301.240 mii lei Credite de Angajament şi c`i suma de 222.427 mii

lei credite bugetare, la Titlul VI „Transfenri Între unităţi ale administraţiei publice"

suplimentare cu suma de 301.240 mil. lei credite de angajament şi cu suma de 222.427

mii lei credite bugetai.e, d`pă cum urmează:

o    finanţarea schemei de ajutor de stat pentni sprijinirea culturii de fiLm şi producţiei

de film confoim Ordonanţei de ugenţă a Guvemului nr. 39/2023: suplimentare cu

sumadel50.000miileicreditedeangajamentşicusumadel42.427miileicredite

bugetare. În nota de fimdamentare a bugetului aferent Ministerului Culturii, în
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pofida priorităţii stabilite prin programul de guvemare, refritoare la realizarea

unei   industii   cinematografice   putemice   prin   continuarea,   consolidarea   şi

permanentizarea  schemelor  de  ajutor  de  stat  pentni  producţia,  dîstibuţia  şi
exploatarea de  opere  audiovizuale, nu sunt evidenţiate  sunele bugetului  anual

asumate prin Hotărârea Guvemului nr. 421/2018. Subfinanţarea acest`ii progim

de  decontare  a  cheltuielilor  eligibile  realizate  pe  teritoriul  României  pentru

producţia de rilm,  după ce timp de şase ani toate plăţile provenind dh accastă
schemă  au  fost  blocate,  va  conduce,  din  nou,  la  izolarea  României  pe  plm

intemational,lalitigiiprincaresesolicităstatuluiromândamepentru^mtârrieri^m

decontareasumelorşi,posibil,lafdimentuluneipă]ţiaproducătorilorromâni;

o    finanţarea Programului de restaurare din timbn]l monumentelor istorice conform

Legii   nr.   422/2001:   suplimentare   cu   suma  de   151.240   mii   lei   credite   de

mgajament.

•    ar fi fost necesară suplimentarea cffeditelor bugetare cu suma de 80.000 mii lei, după

cum umează:

o   10.000 mii lei la Titlul m ,Proiecte cu fmanţare din sumele aferente conponentei

de ^mprumut a PNRR",  suma fiind necesară pentru finalizarea rivestiţiilor din

PNRR cuprinse ^m cererile de plată ce vor fi dq)use în 2025;

o  70.000  mii  lei  la  Titlul  2HV  „Cheltuieli  aferente  programelor  cu  finanţare

rambusabilă",  suma  fiind  necesară  pentni  ^mcq)erea  lucrărilor  de  exccuţie  la

Muzeul Naţional de lstorie a României, Teatiul Naţional Marin Sorescu - Craiova,

Vila lon C. Brătianu - Bucureşti, Muzeul Brătimu Ştefăneşti - Argeş, Teatnfl

NaţionalLucianBlagadinCluj-NapocaşiOperaNaţionriăRomânaCluj-Napoca,

Muzeul Revoluţiei din Timişoara, prin redistibuirea sumei ălocată la Titlul VIII

Proiecte  cu  finanţare  din  fonduri  exteme  nerambursabile  qmD  postaderare",

confoim  limitei  de  cheltuieli  comunicată  prin  adresa  nr.   532571/16.01.2025

transmisă de Ministerul Finanţelor privind limita de cheltuieli pentru anul 2025 şi

estimările  pentm  anii  2026-2028,  aferentă proiectului  de  buget  al  Ministerului

Culturii, ^m sumă de 1.354.537 mii lei, faţă de actuala limită de cheltuieli ajustată

de  Ministerul  Finanţelor  ^m  sumă  de  1.274.537  mii  lei.  Astfel,  bugetul  alocat

Ministerului Culturii pentm mul 2025 Ia acest moment este sub limita de cheltuieli

pentni anul 2025 comunicată de Ministerul Finanţelor prin adresa sus-menţionată,

cu suma de 80.000 mii lei;

•    ar fi fost necesară suplimentarea semificativă a bugetului lnstitutului cultural Român

pentm anul 2025, pentm a asigura fimctionarea proiectelor În derulare.  Cu titlu de
exemplu, menţionăm numai cazul ICR Tokyo, deschis anul trecut şi care are nevoie
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de buget pentni proiecte, şi cazul sezonului România - Polonia, pentm care ICR a

primit în 2024 bani din fondul de ugenţă, iar pentni 2025 nu are buget asigurat;
•    având ^m vedere adoptarea în 2024 a Nature Restoration Law (regulament european

care va avea ţinte obligatorii pentni statele membre şi care va fi, probabil, transpŢE în

lerislaţiaromâneascăprintr-unPlmNaţionaldeRefacereaNaturii),considerămcăar

fifostnecesarăprindereaÎnbugetauneiliniidedicatepentruproiectedereconstmcţie

ecologică. Proiectul de reconstrucţie ecologică de la Mahmudia poate fi considerat un

demonstrationsite,unlaboratorcareadovedit^multimii9anicăinvestiţia^inrefacerea

nat`rii fimcţionează şi aduce dividende -prosperitate comunităţii lo cale. Comunităţile

pot fi revitalizate prin valorificarea sustenabilă a nenumăratelor servicii ecosisteirice

pe care  astfel de zone renaturate  le pot aduce.  La Mahmudia a renăscut turismul

§ustenabil(număruldelocuridecazareacrescutexponenţial,zonacarasuhatadevenit

căutată de birdwatcheri din toată Europa,  tradiţiile sunt redescoperite)  iar pescarii

localnici nu mai sunt o specie pe cale de dispariţie. Evident, a renăscut În primul rând

natura(ex.:97despeciidepăsăriaufostidentiflcate^mzonaCarasuhat),iaracestlucru

a declanşat consecinţele enumerate. 97% dintre locuitorii din Mahmudia se pronuţă

pentni reconstrucţie ecologică În defavoarea agriculturii intensive (sondaj sociologic,
2023).  Cu referire la cele  2.500  de hectare de ecosistem  deltaic de  la Mahmudia-

Carasuhat,pentnicăopartedinacestterenapaqineConsiliuluiJudeţean'n]lceaşieste

concesionat unor operatori agricoli,  aceştia vor trebui  despăgubiţi. Acest lucru s-ar

putea obţine prin declararea zonei inundate, pe Întreaga sa suprafaţă, prin Hotărâre de
Guvemcazonădeinterespublicmajorşiimplicitreziliereacontractelor^inbazacărora

se   practică   agricultura,   cu   despăgubire  ].ustă   şi   prealăbilă.   Costurile   acestori

despăgubiri au fost estimate obiectiv şi transmise către Guvemul Româriei. Calculele

au ridicat o sumă de 3.1 mil. euro pentni acoperirea prejudiciultii În vederea rezilierii

contractelor de concesiune pe Întreaga suprafaţă din incinta Carasuhat. Un document

extins,   care   acoperă   ^mtreaga   situatie  juridică,   impactul   asupra   naturii   şi   al

comunit#lor  umane  produs  de  proiectul  de  reconstrucţie  ecologică  precum  şi

argumentaţia şi calculul financiar al despăgubirilor,  a fost Înaintat către Guvem şi

ceilalţi factori de decizie din această speţă;

•     cu referire la Anexa l0, facemurmătoarele menţiuni:

- FNUASS e subfinanţat cu 5 mld. lei în 2025 având în vedere că s-a tenninat anul

2024 cu 2,5 mld lei plăţi restante la medicamente şi spitale, iar suma totală bugetată

pentni sănătate (rară concedii si ridemnizaţii) creşte cu numai 3,2 mld lei;
- la medicamente,  creşterea totală este de  1  mld lei, aproape toată suma se duce la

programe, totuşi, nu va acoperi ricidecum cTeşterea incrementală a consumului, fără
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să aducem în discuţie noile medicamente care sunt trecute prin evaluarea HTA şi ar

trebui să intre în compensare, ar mai trebui cel puţin 3 mld. pentm a acoperi necesarul;

- la cost volum, plafonul e neschimbat - 6,2 mld lei. ^in schimb, creditele bugetare -

plătile - sunt mai mici decât ^m 2024 - 4,5 mld. lei faţa de 4,8 mld.lei -, ceea ce nu este

nomal, având ^m vedere că anul trecut au majorat valoarea contractată deci au mai

multe medicamente în rambusare acum, totul pleacă de la sumele totale insuficiente;

- Ia servicii medicale ^m unităţi sanitare cu paturi cât şi la asistenţă medicală pentni

specialităţi paraclinice vedem o scădere semnificativă a numărului de cazuri cat şi a

număruluideserviciiceeacenupoatefiluatînconsid6rareavândînvederedateledin

anul 2023 faţă de anul 2024 cu o creştere semnificativă;

- ^m schimb, la venituri, veniturile din Taxa Claw Back sunt subdimensionate. În 2024

au încasat 5,2 mld. 1ei, iar în 2025 preconizează 4,8 mld. lei, În conditiile ^m care creşte

consumul, anul a fost la fel, credem că ar mai putea fi adăugat 1 mld. lei,  cel puţin la

venituri  din  Taxa  Claw  Back  şi,  ^m  consecinţă  1  mld.  1ei  în  plus  la  cheltuieli  cu

medicamentele compensate.

Preşedinte,

Sterică FUDULEA

FUDULEA:::3a#'#iră
STER[CA     :8a:ă:2%2+5âî,63oî
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